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Besvarelse af spørgsmål 259 alm. del stillet af udvalget den 8. maj 2024 

efter ønske fra Sigurd Agersnap (SF). 

 

Spørgsmål: 

Kan ministeren bekræfte, at der i dag gælder et loft over betalingsfrister 

vedrørende handler mellem virksomheder og det offentlige med letfordær-

velige fødevarer i Danmark, og at dette fungerer uproblematisk? 

 

Svar: 

I Danmark har vi grundlæggende en god og sund betalingskultur, hvor virk-

somhederne i langt de fleste tilfælde giver hinanden rimelige vilkår, og 

hvor der betales til tiden. Det skal vi værne om. 

  

Det er i dag – med få undtagelser – virksomhederne selv, som forhandler 

og fastsætter betalingsvilkår ved indgåelse af en kontrakt. Udgangspunktet 

er en 30 dages betalingsfrist mellem virksomheder med mulighed for at 

aftale en længere frist, f.eks. for at tage højde for branchespecifikke forhold 

eller som et blandt flere konkurrenceparametre såsom pris, leveringsha-

stighed, leveringssted mv. 

 

På området for landbrugs-og fødevarer gælder fødevarehandelsloven §§ 3 

og 4, som indeholder regler om maksimale betalingsfrister på hhv. 30 for 

letfordærvelige landbrugs- og fødevarer og 60 dage for andre landbrugs- 

og fødevarer. Reglerne om betalingsfristerne i fødevarehandelsloven følger 

direkte af UTP-direktivet (Direktiv 2019/633/EU om urimelig handels-

praksis i relationer mellem virksomheder i landbrugs- og fødevareforsy-

ningskæden), og har været gældende siden 1. juli 2021. Loven har til hen-

sigt at bekæmpe urimelig handelspraksis og indeholder en række forbuds-

bestemmelser, der finder anvendelse i handler med landbrugs- og fødeva-

rer. Betalingsfristerne er indført som led heri. 

 

Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen som er den håndhævende myndighed 

af fødevarehandelsloven, har oplyst, at det er deres indtryk, at betalingsfri-

sterne generelt fungerer uproblematisk. Indførelsen af betalingsfristerne 

vurderes dog af virksomhederne at have ført til, at muligheden for kredit-

facilitering ikke længere bliver tilbudt.  
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Det er på den baggrund mit overordnede indtryk, at leverandører ikke op-

lever problemer med for sen betaling af henholdsvis letfordærvelige føde-

varer og andre-landbrugs- og fødevarer, og at virksomheder har tilpasset 

deres aftaler i overensstemmelse med reglerne.  

 

  

Med venlig hilsen 

 

 

Morten Bødskov 
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